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El Bloc va votar a favor de baixar 
l’Impost de Béns Immobles (IBI)

Festa pels 30 anys d’Unitat del
Poble Valencià-Bloc a Alboraia

El Bar de la Societat Musical d’Albo-
raia va acollir el passat 5 de novembre
una festa que el Bloc - UPV d’Albo-
raia va celebrar amb motiu dels 30
anys de vida del col·lectiu. Va ser un
acte entranyable, ple de records, on es

va renovar el compromís de continuar
treballant per aconseguir un poble
millor. Algunes de les persones que
han anat en les llistes electorals en els
últims anys estan presents en la fo-
tografia que veiem. 

Estem a mig any de les elec-
cions municipals que tindran
lloc el mes de maig de l’any
que ve. És hora de fer balanç
de les actuacions i propostes
que el Bloc ha dut endavant
durant aquests quasi quatre
anys de legislatura. 
Algunes propostes s’han

fet realitat (hem aconseguit
que s’escolte i atenga les
peticions de veïns de Pata-
cona, l’Avinguda Ausiàs
March, el Centre Històric,
Rei en Jaume, carrer Valèn-
cia...). D’altres propostes han
quedat damunt la taula i les
incorporarem com a pro-
postes per al programa elec-
toral. 
Nosaltres, des del treball i

la dedicació, anem a reiterar
el que hem demanat, i anem
a continuar treballant per fer
un poble millor. 

Àngels Belloch, regidora

AAllbboorraaiiaa
El Teu 

Poble!

Àngels Belloch (regidora): ‘Som l’alternativa
al PP i al PSOE en l’Ajuntament d’Alboraia’
Les enquestes internes pronostiquen un important augment del vot al Bloc en Alboraia

“Alboraia ha de dema-
nar que el deute del
soterrament del Metro el
pague Conselleria”

“Calen serveis com una
residència i centre de
dia públics, un nou insti-
tut i un nou col·legi”

“Hem de reorientar la
política social, ambien-
tal i econòmica cara a
les persones”

“Actualment el deute de
l’Ajuntament ascendeix
a més de 20 milions
d’euros, és intolerable”

El Bloc d’Alboraia va votar a favor de la re-
baixada de l’Impost de Béns Immobles, la
coneguda contribució urbana (IBI), en el Ple
municipal del passat mes d’octubre. Com en
altres ocassions, el PP va voler atribuir-se el
mèrit a aquesta gestió, que el Bloc ja ha vingut
demanant en anteriors plens, igual com també
ho han demanat la gran majoria dels veïns. 
La mesura és insuficient per a l’economia

domèstica dels veïns, perquè el tipus aplicable
a la contribució, després de la baixada, passa
del 0,8 al 0,76%. Com que la pujada de la
contribució s’aplicarà durant els pròxims 10
anys (com marca la llei), i tenint en compte la
revalorització de l’IPC, si no es prenen
mesures complementàries a aquesta rebaixa,
serà insuficient per a moltes economies
domèstiques. 

És curiós que la rebaixa es fa a poc més de
mig any de les eleccions municipals, quan el
tema de la revisió cadastral porta algun temps
ja en marxa. També volem denunciar el trac-
tament manipulador des del punt de vista in-
formatiu, que ha fet el PP en les notes de
premsa de l’ajuntament, que va titular: “el PP
rebaja el IBI después de 21 años de vigencia”.  

Valenbisi a Alboraia

Poder viure ací

Horts ecològics
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De deutes, pressupostos i comiats de personal en l’Ajuntament 
A data 31 de desembre de 2009, l’Ajuntament d’Alboraia té un deute que supera els 20 milions d’euros

En el ple de novembre es va
donar compte de la resolució per
la qual s’aprovava la liquidació
del pressupost de 2009. Aquest
pressupost és l’últim que ha apro-

vat l’equip de govern del PP, i ho
va fer en solitari. En 2010 l’Ajun-
tament d’Alboraia ha viscut amb
un pressupost prorrogat. És una
situació curiosa i que dóna idea
de la difícil situació econòmica
per la qual passa el nostre poble. 
Diem que és una situació pecu-

liar perquè l’equip de govern del
PP té majoria absoluta i podria
aprovar el pressupost amb els
seus únics vots, quan no ho ha fet
és perquè la situació és especial-
ment greu. 
Ara, liquidat el 2009 amb un

remanent de tresoreria negatiu de
20.222.332’42 d’euros (en 2008
el remanent de tresoreria negatiu
era de 19.343.306’72), per acla-
rir-nos són els números rojos als
quals ha de fer front l’Ajunta-
ment, i amb milions d’euros que

es deuen a les empreses, l’equip
de govern ens diu que presentarà
en el ple de desembre (estem a
principis del mes i encara no
tenim cap notícia sobre el tema)
uns pressupostos equilibrats per
al 2011. 
Els números sobre el paper són

molt fàcils de quadrar, com ja ha
fet el PP des de l’any 2005 (en-
cara no estàvem en una cojuntura

de crisi generalitzada com l’ac-
tual). Com déiem, la liquidació de
2005 ja presentava un remanent
de tresoreria negatiu de 5.902.244
milions d’euros (vora 1.000 mi-
lions de pessetes) i els pressupos-
tos següents vingueren quadrats
sobre el paper encara que ara el
remanent de tresoreria negatiu és
superior a 20 milions d’euros.
Una de les formes de quadrar

pressupostos (encara que l’equili-
bri econòmic haurà de fer-se en
prou anys) passa per la proposta
de l’equip de govern del PP de
comiats i l’aplicació d’un ERE
que afectarien al personal de l’A-
juntament i les empreses munici-
pals. 
És indignant que la mala gestió

d’alguns (governs del PP) l’ha-
gen de pagar els treballadors i

treballadores i més quan en dife-
rents ocasions el PP ha descartat
la possibilitat de prescindir dels
serveis del personal de confiança
(personal que es mereix tot el
nostre respecte però que tria el
partit, en aquest cas el PP). A més
s’han de reduir primer les despe-
ses dels òrgans de govern i pres-
cindir totalment dels càrrecs de
confiança. 

El PP ha prorrogat
els pressuposts en
l’any 2010, el que
demostra la mala 
situació econòmica
de l’Ajuntament

Ja fa molt de temps que vinc es-
coltant allò de: ‘aquest poble és
així’, ‘les coses no canviaran’ o
‘la gent es queixa molt i després
guanyen les eleccions’. Doncs no,
ja està bé. 
Aquest poble és això, un poble.

No hi ha un ‘poble’ abstracte que
elegisca qui ha de ser elegit. El
poble són les seues persones, els
ciutadans. Els ciutadans elegim,
els ciutadans escollim. 
Per això és possible canviar les

coses: perquè, malgrat que els
pese, som nosaltres els que ele-

gim, no ells. Perquè ho intentaran,
però si som crítics i racionals no
caurem en les seues mentides i no
suportarem la seua pèssima ges-
tió.
Ara bé, cal no quedar-se a casa.

Cal sortir al carrer i prendre la ini-
ciativa. Perquè el futur no està es-
crit i l’hem d’escriure entre tots,
no uns pocs. Cal mirar-los a la

cara i dir-los que no poden fer el
que els vinga en gana.
Hem d’estar ahí, hem de res-

pondre els seus atacs a la demo-
cràcia. Per això proposem una
gran resposta ciutadana per acon-
seguir que Alboraia surta del forat
(econòmic, social i polític) en el
que l’ha posat aquest equip de go-
vern.
Construïm junts una alternativa.

Les properes eleccions, l’any que
ve, seran decisives. Construïm
junts i serem capaços de tirar en-
davant el poble. Construïm junts i

canviaran les coses. Però no els
donem el plaer de quedar-se a
casa. No els donem el plaer de
deixar-los fer el que vulguen amb
els diners de tots. No els donem
el plaer d’enriquir-se (lícita o il·lí-
citament) a costa de tothom.
Canviem les coses. Mirem-los

a la cara. Diguem-los clar que no
tenim perquè patir tot el que ells
han ocasionat. Gestionem bé,
entre tots. I tinguem-ho clar: com
diu Obrint Pas, ‘No podran res
davant d’un poble viu, alegre i
combatiu’.

No els donem el plaer

Estem a menys d’un any per a les
eleccions autonòmiques i muni-
cipals i tot, absolutament tot, el
que fan els politics està encarat
per a eixes dates tan importants
per a tots ells, pel que es juguen.
Deixant de banda la corrupció,
els modes poc democràtics, la
falta de participació ciutadana, de
consciència ecològica, d’interés
per la llengua, per la educació pú-
blica, de la sanitat eficaç i ràpida,
i de tantes coses importants que
altres moments ja es parlarà, cal
fer una reflexió del model en sí
que ens proposen.
Ens diuen i ens diran fins a can-

sar-se i cansar-nos que fer grans
events és una font de riquesa per
a tots i que ens ajuda a millorar
més ràpidament. I fruit d’eixa
idea ens han florit sense parar, des
de la llunyana en el temps Terra
Mítica, tot un fil de: la America’s
Cup, visita del Papa, Formula 1,

Open 500 de tenis, Mundial de
Salts de cavall, World Race de
vela. I la màquina no para, ara
volen la ciutat Ferrari a Xest. 
S’omplin els diaris de notes de

premsa sobre el fabulós impacte
econòmic calculat, estimat, valo-
rat en milions i més milions d’eu-
ros. I per fer això possible cal
invertir abans milions i més mi-
lions d’euros en les infraestructu-
res adients; ports esportius,
circuits de carreres, Ciutat de les
Ciències. Cal afavorir la
instal·lació de cadenes forànies
d’hotels de cinc estrelles, restau-
rants de luxe, etc. Diners que po-
drien anar a altres llocs però van
a estos per ser més rendibles “per
a la societat” i tindre un retorn so-
cial molt alt (segons ells). Però la
pregunta clau que ens hem de fer
tots és: ¿això millora de veres la
qualitat de la nostra vida? ¿Eixe
impacte ens arriba en forma de

més i millors centres de salut, es-
coles o I+D? Per posar un exem-
ple. 
¿Els veïns afectats per eixos es-

deveniments són els primers en
notar-ho? Estic pensant en els
serveis públics al Cabanyal i Na-

zaret per la F1, continuant amb
els exemples. Els 85 milions que
costa, de moment, l’Àgora ¿estan
ben gastats o es podrien gastar en
altres accions prioritàries?¿i els
12 milions anuals de la F1? ¿El
famós impacte social arriba a
tots? ¿o es queda en un negoci
d’uns pocs? 
¿Estos events fan la indústria

més competitiva de cara a l’exte-
rior? ¿millora el turisme de co-
marques d’interior? ¿Ajuden als
llauradors a vendre els seus pro-
ductes de forma més profitosa?
Però també tindria que ser bo

per a l’Administració, traure un

rendiment a l’infraestructura i ca-
nons d’explotació per a tindre
menys dèficit, fer més carreteres,
Metros, donar més ajudes a depe-
nents, etc. Ha de ser un model
que fuja de privatitzar els benefi-
cis i fer públiques les pèrdues. 
¿Açò s’està aconseguint? ¿La

Generalitat té menys dèficit grà-
cies a estos fastos? ¿o retira di-
ners d’altres partides per a fer
negocis d’uns pocs coste el que
coste? Són preguntes que ja
podem contestar amb dades de 16
anys de gestió pública, i dia a dia
als diaris eixen les respostes entre
línies, mai explícitament, a tot
açò. Si creuen que este model és
vàlid i està sent efectiu, en les
pròximes eleccions no cal dubtar
a qui han de votar. Si no es fien
del model ni dels que el tenen que
dur a terme és hora de canviar
d’administradors i de model pú-
blic.

Reflexions sobre el model de societat amb vista a les eleccions

No podem seguir
amb un model que
socialitza pèrdues i
privatitza beneficis  

Àlex Raga Vàzquez, 

Coordinador Local 
d’Iniciativa per Alboraia

¿Els veïns afectats
pels ‘grans’ fastos
són els primers a
notar-ho realment?

Àngels Belloch, 
Regidora d’Alboraia

Ens neguem a què
els treballadors de
l’ajuntament i de les
empreses públiques
paguen la mala
gestió del PP 



Enric Climent sap molt d’Alboraia
i ho va demostrar en una xarrada
recent al nostre poble. Les seues
xarrades arriben a tots els públics i
a totes les edats. Amb una notable
afluència de públic d’edats molt
variades, l’investigador i curiós de
la vida d’Alboraia va fer una ra-
diografia de com era el nostre
poble fa 400 anys, en el segle
XVII. 
Per exemple, què cultius hi

havia a l’horta. Un paisatge amb
certa imatge de secà amb  presèn-
cia de les marjals en la zona prò-
xima a la mar. Així, vinya, cereals
com el forment o l’arròs i ja entrat
el segle XVII apareixen referèn-
cies a la xufa, la morera i el cànem,
el qual s’utilitzava com a matèria
tèxtil per al llenç que generalment
es teixia en casa. També hi havia
una part d’aquells cultius que hui

podríem entendre ‘habituals de
l’horta’, com ara xufes, melons i
arbres fruiters molt variats. 
També els veïns van poder saber

com s’organitzava en aquell mo-
ment el municipi. Per exemple,
qui era el mostassaf, el justícia cri-
minial, etc. Cal recordar, a més,
que en el segle XVII, Alboraia i
Almàssera tenien una administra-
ció municipal única. 
Per al públic assistent també va

ser molt curiosa l’estructura ur-
bana d’una Alboraia que cap a
l’any 1510 tenia poc més de 350
habitants, i 550 el 1646. El que
podem entendre com a ‘nucli’
tenia com a límit per l’est l’actual
carrer Colon i l’església pel sud.
Els enterraments se realitzaven a
l’interior de l’església, si bé en un
moment donat es va crear un ce-
menteri que es va ubicar junt l’es-
glésia, a l’actual carrer Cervantes,
i que en el segle XIX canviaria a
l’emplaçament actual. 
Pel nord, Alboraia no anava més

enllà de l’actual carrer Andrés

Maria Pastor, amb un fragment del
carrer Miracle, Molí i Mare de
Déu dels Desemparats, mentre que
pel nord-oest podem trobar una
part dels actuals carrers Miracu-
losa i Placeta del Mestre Clavel. 
Quant als noms dels carrers cal

insistir en el carrer Matoses (actual
carrer on està l’Ajuntament)  que
encara algunes persones d’avan-
çada edat recorden i enllaçava per
l’oest el carrer Caraco amb la
plaça, on estava la Creu de terme,
la carnisseria i l’entrada al poble
des de València. Cal insistir en el
carrer les Fonts, ara Colón, i la me-
mòria d’aquest nom va permetre

Enric Climent identificar cap al
1660 l’obertura del carrer Nou per
l’est.Enric Climent també va
donar compte d’anècdotes i fets
rellevants del poble en aquell mo-
ment. 
Entre d’altres, es va llegir un do-

cument d’un notari que, després
del Decret de Nova Planta, és sot-
més al ‘Derecho de Conquista’ i es
pasa al castellà en la junta de re-
gants de la séquia de Rascanya.
També es va detallar quins eren al-
guns dels cognoms del poble, al-
guns d’ells pràcticament

desapareguts hui, i altres encara
ben vius. Calabuig i Ribes eren els
més habituals al començament del
segle XVII, i Pastor i Panach al
final. Altre cognom habitual era
Ruvio, sempre amb aquesta orto-
grafia i com que no portava accent
podria ser Ruvió. Després es cas-
tellanitzà com a Rubio. 
També vam poder saber qui eren

les persones més riques i on vi-
vien, quant pagaven, per a fer què,
i coses concretes, com el primer
metge del poble. La xarrada de
Climent va comptar amb el repar-
timent entre el públic de còpies de
documents dels notaris dels segles
XVI i XVII. Alguns, mostraven
les pertinences dels llauradors amb
un detall extraordinari. En els dies
successius, mols veïns s’interessa-
ren per tindre aquests documents. 
Des del col·lectiu del Bloc d’Al-

boraia agraïm sicerament a Enric
Climent la seua participació des-
sinteressada en aquest acte. 
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Yes, we can
¿Quan s’arreglarà el Parc de Fusta situat entre els carrers Benimaclet i Maestro Serrano?

Unes converses quotidianes als
carrers d’Alboraia d’aquesta que
us escriu i que ara llegiu i possi-
blement de molts altres.
Quan vaig en el meu home:

“Xe, has vist el que ha dit Díaz
Ferran? Treballar més i cobrar

menys! Quin empresari més mo-
dern, quina capacitat de innovar,
quina creativitat per als temps de
crisi, quin c... “cuidao” en la kk...
que t’estava dient? Ah sí! Quin
carca bla, bla, bla...”.
Quan vaig en els meus xiquets:

Mamà, que vellet està el “parque
de justa” (ell ho diu així), si “bo-
nico”, han dit que van a arreglar el
parc de fusta, però encara no
sabem quan, no et preocupes, que
ja venen les eleccions... vull dir,
no et preocupes que prompte ho
faran, i podrem vindre a jugar
sense que... “cuidao” no xafeu la
kk, jo! Mamà que “marranotes”,
deixen les kakes a terra i es una
“coxinada” (és que és molt resa-
biat), tens raó carinyet, en lo fàcil
que seria portar la bosseta i... ves
en comte que ací hi ha una altra,
deia que mira que es fàcil reple-
gar-ho en menys d’un minut i

tirar-ho al fem...
I dic quotidianes perquè açò

mateix em passa cada dia!
Això quan es referim a les kkes,

però el mateix amb papers, pipes,
i demés coses que llancem a terra.
¿Com podem permetre que el

nostre poble estiga així de brut?
No vaig a dir que no es neteja
prou, (com diu algú, un altre dia
parlarem del govern) perquè no és
més net qui més neteja, sinó qui

menys embruta, i això si que ho
podem fer, és tasca de tots...
YES WE CAN.
PD: la població canina d’ Albo-

raia amb paràsits intestinals trans-
missibles a les persones no és

despreciable, m’ho ha dit el meu
veterinari de capçalera, ara ja
sembla un tema més seriós, no
cregueu?
Lluitem per un poble més net,

yes we can.

És habitual trobar
caguerades de 
gossos a tot arreu.
L’ajuntament ha 
de netejar més 
i les persones 
embrutar menys

Alboraia fa 400 anys, limitada pels actuals carrers Andrés
María Pastor, Tavernes Blanques, Cervantes, Colón i Molí

Mabel Redondo, 
Veïna d’Alboraia

Enric Climent, 

Curiós, investigador de la
vida quotidina d’Alboraia

Cognoms d’ara com
Calabuig i Ribes
eren habituals en
els alboraiers i les
alboraieres 
del segle XVII

El carrer Nou es va
obrir l’any 1660 per
l’est. La Creu de
terme estava en la
Plaça i era l’entrada 
des de València

Representació del Molí
del Mar en un mapa

Una imatge del parc de fusta d’aquest mes de desembre
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5.000 firmes per una educació pública de qualitat
La Plataforma per l’Educació Pública a Alboraia ha presentat les signatures a la Conselleria d’Educació i
també ha demanat la construcció d’un nou centre d’infantil i primària i un institut de sencundària 

La situación educativa pública en
Alboraya a día de hoy es un au-
téntico desastre. Desde problemas
de escolarización, problemas de
mantenimiento en los centros,
problemas de falta de espacios
adecuados, barracones, aumento
de las tasas para la Escola d’
Adults, etc….
Es por ello que la “Plataforma

per l’educació pública a Albo-
raia”, lleva recogiendo durante
algún tiempo firmas para que la
educación pública de calidad en
el municipio de Alboraya sea
una realidad. 
Hemos conseguido casi 5.000
firmas, las cuales ponen de ma-
nifiesto que Alboraya necesita un
cambio en política educativa.
Empezando por las inversiones en
mantenimiento que a día de hoy
han resultado insuficientes, conti-
nuando por los presupuestos de
Conselleria que son escasos, así
como la falta de Instalaciones pú-
blicas educativas. 
Por ello el pasado 6 de Octubre

la Plataforma per l’educació pú-
blica, presentó por Registro de
entrada en conselleria de edu-
cación un escrito dirigido a:
Ilmo. Sr. Conseller de Cultura y
Educación (D. Alejandro Font de
Mora), a la Secretaria Autonó-
mica de Educación (Dª Concha
Gómez), al Director General de
Centros Docentes (D. Rafael Car-
bonell), y a la Directora de Régi-
men Económico (Dª Mª José
Vargas), junto con nuestras casi
5.000 firmas; exigiendo una reu-
nión con todos ellos, para que de
una vez por todas se resuelva la
situación que llevamos pade-

ciendo desde hace 12 años. Ade-
más les exigimos una reunión
multilateral con todos los respon-
sables, tanto Conselleria como
Ayuntamiento, ya que a día de
hoy, lo único que hacen es tirarse
la pelota de unos a otros, y mien-
tras nadie tiene la culpa de lo que
pasa; en Alboraya seguimos igual.
Además entregamos al Ayunta-

miento el día 8 de Octubre, copia
de los dos registros de entrada en
Conselleria (el de las firmas y el
de la solicitud de una reunión).
En Alboraya, se hace urgente

la construcción de un nuevo
centro de educación infantil y
primaria, y un nuevo instituto
de educación secundaria, así
como que la Escuela de Adultos
de Alboraya recupere los curos
que recibían las personas ma-
yores de nuestro municipio.
Prueba de la falta que hace un

nuevo centro de educación de in-
fantil y primaria, es el problema
de escolarización habido este año,
es decir, tras el proceso de esco-
larización, 47 niños de la edad de
3 años, han acabado escolarizados

en un Centro Cívico
en La Patacona,
donde todos los días
tienen que subir a un
autobús para llegar a
su centro, alejados de
cualquier contacto
con otros niños, y
donde el profesorado
sufre las limitaciones
de estar apartados en
medio de la nada.
¿Además, que más
les puede pasar?
¿Qué pasa si un día un
profesor tiene que
salir corriendo con un
niño, porque este se
ha puesto malo?

¿Quién cuida del resto de niños?
¿Qué pasa cuando salen al patio,
y se encuentran solos? ¿Qué pasa
con su interacción social con el
resto de compañeros que SÍ que
disfrutan el resto de niños? ¿Qué
pasa si un día un profesor se pone
enfermo? ¿Quién cuida de esos
niños? ¿Qué pasa, cuando se
vayan de excursión? ¿Con qué
compañeros se irán?
Y lo peor de todo, no es sólo
eso, estos niños crecerán y el
nuevo centro de educación in-
fantil y primaria seguirá sin
construirse. Así que el futuro
para estos niños a día de hoy es
bastante incierto. 
¿ Van a acabar en un centro
cívico sus estudios, apartados
como si tuvieran la lepra, o lo
que es mucho peor, como si a
nadie les importara su futuro?
¿Acaso un centro cívico es el
lugar más adecuado para que
unos niños estudien o acaso es

que no se merecen tener unas
instalaciones educativas dig-
nas? Tengamos en cuenta que
hablamos de niños, y de su edu-
cación, y que lo único que pedi-
mos es que tengan un colegio
donde poder realizar sus estu-
dios. 
En fin, esta es la educación que

llevamos recibiendo durante 12
años: olvido, ignorancia y des-
precio hacia nuestros niños, jóve-
nes y adultos.
Y así mientras tanto nuestros

niños crecen en un futuro incierto,
comiendo en barracones, sin pa-
tios amplios donde poder jugar,
sin bibliotecas, ni aulas de infor-
mática, el problema se convierte
en un problema para nuestros
jóves que dentro de dos años no
cabrán en el IES Patacona, y la
historia se vuelve a repetir... un
futuro incierto, barracones, falta
de espacios; en fin, un futuro pa-
tético para un municipio como
Alboraya de 20.000 habitantes.

Escrit de la Plataforma per
l’Educació Pública a Alboraia

“47 niños de la 
edad de 3 años 
han acabado 
escolarizados en
un Centro Cívico
en La Patacona”

“Exigimos una 
reunión multilateral
con todos los 
responsables, tanto
conselleria como
ayuntamiento”

Aquests veïns demanen a l’Ajun-
tament el següent: 
- Que es retire o desmonte la grua
que hi ha en el solar del carrer Be-
naguasil, pel perill que suposa, al estar
abandonada, prop de cases habitades
- Que es netege el solar del carrer Be-
naguasil on està la grua; el del carrer
Metge Julià i també el que hi ha entre els
blocs 18 i 20 de Metge Julià i Joan Bap-

tista Basset, perquè estan plens de brossa
i provoca l'aparició de roedors, serps i in-
sectes. 
- Que es tanquen els solars existents en
els citats carrers i es puga condicionar
com a espai per a aparcar vehicles

Veïns del Centre Històric recullen
firmes perquè l’Ajuntament faça
llevar una grua parada 4 anys 
En els carrers Metge
Julià, Benaguasail,
Almàssera i Joan
Baptista Basset

Fem als carrers
i en alguns
patis a Saplaya

Culpa del cotxe
o de la vorera
massa estreta?

A Saplaya els contenidors presen-
taven aquest aspecte en estiu. I al
carrer Unión, hi ha patis on al-
guns inquilins deixen el fem en la
mateixa porteria. Els veïns ens ho
han dit i hem demanat solució.   

En el carrer Pintor Peris Aragó
encreuament amb Diputació,
vorera de l’oest, des de fa anys
cal un pas de peatons  per a evitar
situacions com aquesta. 
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El Bloc Nacionalista Valencià
d’Alboraia enguany juga en el
Sorteig de Loteria de Nadal (22
de desembre) amb el número
53.532, i al sorteig del ‘Niño’ (6
de gener) el 52.364. En total a
Alboraia es van a vendre 1.700

paperetes per a Nadal, i 1.000 per
al ‘Niño’. No obstant, la quanti-
tat pot variar en funció de la de-
manda i de si hi ha reintegrament
dels diners o toca la grossa. 
La forma d’aconseguir pa-

peretes és dirigir-se als nostres

afiliats i simpatitzants, o bé per-
sonar-se a la nostra seu en horari
de reunions (dilluns a les 19
hores), o bé acudir a l’acte públic
que el Bloc ha organitzat dijous
16 de desembre en el Teatre Mu-
nicipal L’Agrícola. 

També es pot demanar fent una
comanda per correu electrònic a
l’adreça bloc@blocalboraia.info.
El preu per papereta és 3 euros.
Enguany el Bloc ha augmentat el
nombre de paperetes en venda, i
passa de 1.200 paperetes l’any

passat a 2.700 paperetes enguany.
Com saben els veïns, en anys an-
teriors s’ha tornat els diners i ha
eixit quatre pessetes per pesseta.
Gràcies a aquells/es que ens heu
demanat loteria per recolzar la
nostra tasca en l’ajuntament.    

Paperetes del Bloc per als sortejos de Nadal (22 de desembre), número
53.532 i per al ‘Niño (6 de gener), número 52.364

Es pot adquirir en
la nostra seu, 
enviant un correu
electrònic, als 
afiliats del Bloc, o
en l’acte del pròxim
16 de desembre en
el Teatre L’Agrícola

Hem proposat i anem a fer 
Horts urbans per a
nous llauradors 

Volem destinar una part de
l’horta més pròxima al
poble per a un ús social i
ambiental. Seguim l’exem-
ple d’altres localitats

Eixida al
barri San
José
Obrero

Av. Diví Mestre i
Plaça San José
Obrer. Quan es
retire el dipòsit,
que un parc
connecte les
dos zones

www.blocalboraia.info

AAllbboorraaiiaa
El Teu 

Poble!

Vivenda per a
joves 

Els tres nuclis (Alboraia,
Saplaya i Patacona), així
com l’horta, necessiten
una actuació urgent que
evite que els joves es con-
tinuen anant del poble

Un espai públic
en el futur

C/Sant Isidre Llaurador, 
Cullera i Pintor Valero. Quan
es faça el nou CP Ausiàs
March a la zona volem un
espai públic, no un bloc de
pisos com vol fer el PP

Soterrar
la línia
d’alta 
tensió

C/Corts Valencia-
nes i Tribunal de
les Aigües. Una
actuació que
s’hauria d’haver
dut a terme ja

Carraixet,
Parc natural

Eix verd est-oest dins del
terme municipal. Una
protecció que farà més
rendible l’horta i augmen-
tarà les zones verdes



L’empresa valenciana d’Alboraia Món Or-
xata i el productor ecològic Enric Navarro
reberen el passat novembre de mans de la
Ministra de Medi Ambient i Medi Rural i
Marí, Rosa Aguilar, el premi ‘Alimentos
de España’ en la categoria d’empresariat
jove. Món Orxata és una iniciativa innova-
dora que ha aconseguit traslladar el sabor
artesanal de l’orxata fresca de l’Horta als
carrers de la ciutat de València amb els seus
reconeguts carrets d’orxata de venda di-
recta. 
Els carrets es situen en els llocs més em-

blemàtics del Cap-i-casal i són reconeguts

com a referència turística i gastronòmica,
dignificant i revaloritzant d’esta manera un
dels aliments autòctons més emblemàtics,
la xufa amb Denominació d’Origen i la
seua orxata. 

Són molts els factors que han prestigiat
el projecte; entre d’altres el tracte i servici
de les vora trenta orxateres, la majoria d’e-
lles dones majors de 45 anys que han sabut
mimar el producte i transmetre la imatge
dels aliments artesans. 
Per altra banda la matèria prima, de mà-

xima qualitat, produïda, regada, recol·lec-
tada i finalment curada durant tres mesos
en les cambres d’Alboraia i Almàssera. I
per suposat, el treball constant d’un llarg
equip de persones que fan possible que els
carrets isquen tots els dies als carrers de la
ciutat.
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El llegat fotogràfic alboraienc de Toribi Sellés Calvo 

Tinguí la sort de tractar intensa-
ment Don Toríbio, aleshores rec-
tor de Castalla, durant un viatge a
Lourdes. Per desgràcia, de viat-
ges, no n’hi hagué més. Però sí
algunes visites. En una de les
quals, Don Toríbio em donà un
grapat de fotos d’Alboraia. I, des-
prés de la seua mort, la neboda
me n’oferí algunes altres que ha-

vien trobat revisant els seus pa-
pers.
Don Toríbio, fill de Beniarrés,

visqué quan era seminarista al ca-

rrer del Miracle del nostre poble
i, com que era molt aficionat a la
fotografia, ens ha deixat uns do-
cuments gràfics, anteriors a la

Guerra Civil,  interessantíssims
que, evidentment, apareixeran en
el llibre que un grup de veïns
d’Alboraia anem a publicar.  

Aquest rector de Castalla va realitzar més de dos-centes fotografies dels espais públics, l’horta, festes i
persones d’Alboraia en la dècada de 1920 i 1930 i és un testimoni únic de la vida d’Alboraia d’aquell temps

Cristòfor Martí, 
Veí d’Alboraia

Com col·laborar: 

A través del correu
pontdelmoroalbo-
raia@gmail.com

A través de qualsevol
dels nostres membres
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Quan l’ajuntament del nostre
poble va decidir privatitzar la ges-
tió del Palau d’Esports ens prome-
tien més eficiència i millors preus.
Aquest és el discurs habitual del
Partit Popular, i el d’Alboraia no
n’és una excepció. 
Tot i tenir-nos acostumats a
aquestes polítiques, encara no ha
complert la segona part de les
seues promeses, i més d’una dé-
cada anys després de la privatitza-
ció del Palau, la seua situació és
alarmantment deficient.
Mentre s’inaugurava una pis-

cina i altres noves instal·lacions,

ja es desatenien les necessitats bà-
siques. Als vestuaris podeu sentir
les queixes de multitud dels seus
usuaris, queixes justificades quan

gran part de les
dutxes funcionen
malament i l’aigua
calenta no sempre
està assegurada.
Queixes que sonen
quan un dia apareix
un vestuari sense
porta, dia que es
veia vindre donat
el lamentable estat
del mobiliari.

“No tenim ni aigua calenta, i ja
veus com està tot... ara bé, per po-
licies no serà, 400 policies per a
un poble com Alboraia, no siga

cosa que ens envaisquen, i men-
tres l’alcalde en el cotxe nou pas-
sejant-se pel poble”. És del tot
injustificable trobar el nostre
Palau en este estat mentre l’al-
calde continua amb les seues polí-
tiques aberrants.
L’economia ens afecta a tots de

prop i el cas de Palau és especial-
ment clar. No només quan compa-
rem el que ens prometeren amb la
privatització i el que trobem ara,
sinó també en les butxaques de
cadascú de nosaltres. 
Moltíssims som els usuaris que

anem totes les setmanes a fer es-

port, no només d’Alboraia sinó de
tants pobles de voltant que fan
exercici amb nosaltres. A tots no-
saltres ens pugen cada any les
quotes i soportem unes condicions
que no estan a l’altura dels preus
que paguem.
Des del Bloc d’Alboraia recla-

mem una gestió eficaç, pensada
realment per als veïns, donant ser-
vicis de qualitat, i pensant que
molts veïns i veïnes fan esport i
volen fer-lo en unes condicions
dignes

Un votant del Bloc

Deficiències al Palau d’Esports municipal

L’empresa Món Orxata i el productor ecològic Enric Navarro reben
el premi ‘Alimentos de España’ en la categoria d’empresariat jove

www.monorxata.com
www.lahorchateria.com
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Preguntes Ple novembre  
1.- Hi ha veïns que ens comenten
que fa més d’un mes que la biblio-
teca no té internet. No és un pro-
blema puntual. Pregaríem que
resolguen el problema.
Resposta alcalde: manifesta que
és la primera notícia que té de què
internet no vaja en la biblioteca.

2.- Veïns del carrer València ens
comenten que en les reunions
sobre les obres els asseguraren que
tindrien contenidors soterrats (en
els cantons dels carrers propers).
Els veïns diuen que eixos conteni-
dors no estan ni soterrats ni en su-
perfície i que han de recórrer prou
camí per a tirar el fem. Preguem
que la situació se subsane.
Resposta: diuen que els veïns del
carrer València estan envoltats per
contenidors en superfície i que
estan pendents del soterrament de
contenidors.

3.- Demanem la màxima transpa-
rència. Des del Bloc i des d’altres
partits de la corporació s'ha dema-
nat durant mesos els informes/es-
tudis realitzats per diferents
empreses i consultores sobre
plantilla i recursos humans i mai
hem tingut accés a la informació.
Respota alcalde: l’expedient està
obert i quan estiga tancat els partits
tindran accés als informes.

4.- Frontennis. Sabem que es van
reunir amb el club i que s’està col-
matant la piscina i que s’han tapiat
els vestidors i les dutxes. Preguem
que es busque solució al tema dels
vestidors i les dutxes perquè
aquest tema impedix que l’escola
del club (la cantera) puga funcio-
nar amb normalitat.

Resposta alcalde: la solució no és
enviar la gent a Tavernes. Diu que
sí que han fet manteniment però és
un problema del vandalisme. Diu
que tancar els vestidors es va par-
lar amb el president del club. Re-
corda la construcció dels frontons
coberts.

Ple octubre 

1. Els veïns ens comenten la inun-
dació periòdica que patix el túnel
baix les vies de Renfe en el camí
del Gaiato, partida de Savòia que
convertixen aquest espai en una
piscina. Això passa des de fa 10
anys. Hauríem de buscar una so-
lució definitiva per aquesta situa-
ció provocada per la bomba i per
la séquia que rebassa. Són més els
dies que no es pot passar que els
que es pot passar
Resposta alcalde: és un tema re-
current, ens han arribat a furtar la
instal·lació de la bomba (placa
solar, maquinària).

2. Veïns que ens comenten que
queden pocs dies (15) per a dema-
nar la connexió al clavegueram i
que davant dels escrits que han fet
perquè de la lectura de l’ordenança
de l’empresa d’aigua entenen l’o-
bligació de pagar la part interior de
la connexió però no veuen clar que
l’ordenança els diga que han de
pagar la part exterior. Seria impor-
tant que se’ls responguera el més
pròxim possible perquè pogueren
actuar en conseqüència. Això ho
comenten persones del Centre
Històric i gent del Passeig Aragó. 
Resposta alcalde: som conscients
dels escrits i s’està estudiant un a
un. Hi ha casos en què serà impos-
sible la connexió.

3. En molts parcs infantils apa-
reixen cartells de què no es pot
entrar amb gossos, pareix ser
que en alguns estan els cartells i
en altres no, la situació hauria de
ser la mateixa en tots. Demanem
que els revisen. Per desgràcia en
alguns parcs infantils hi ha gossos
que fan les seues necessitats i les
han deixades allí i hi ha xiquets
que han eixit fets una porqueria.
Per exemple, al parc Rei en
Jaume.
Alcalde: ho revisaran.

4. Centre adscrit al SERVEF de la
Fundació. Per comentaris de pa-
rats sembla ser que si no cobres
subsidi o prestació no presten
massa atenció a la teua inserció
laboral. Supose que el possible in-
terés és perquè se subvencionarà
més la inserció dels parats que co-
bren per algun concepte, però la
FUNDACIÓ ha de vetlar per la in-
serció laboral de tothom. 
Resposta alcalde: diu que s'atén a
tot el món.

5. En Rei en Jaume i altres parts
del poble hi ha problemes d’a-
parcament i en diferents ocasions
hem pregat que intentaren habilitar
solars que no s’estan utilitzant
com a aparcaments. 
Resposta alcalde: prenim nota
aparcament Rei en Jaume.

Comissions informatives 
mes de novembre

1.- Hi ha queixes per escrit d’al-
guns veïns sobre l’accessibilitat
de vehicles d’emergència (sobre-
tot bombers) a un edifici de Blasco
Ibáñez annex al poliesportiu de
Patacona. L’última vegada que
parlàrem del tema ens van dir que
tenien prevista una reunió amb els
veïns i que estaven pendents de la
resposta dels bombers. Volem
saber el resultat de les gestions.
Resposta equip de govern: es va
parlar amb l’administrador de la
finca, els dos edificis cumplixen la
normativa. Una veïna va fer un es-
crit als bombers i li van respondre
que tot era correcte.

2.- Informació sobre el nou CP
Ausiàs March. Ens agradaria
saber si la Conselleria continua de-
manant documentació a l’Ajunta-
ment sobre els terrenys del nou CP
Ausiàs March; si la cessió dels te-
rrenys del nou centre s’ha fet efec-
tiva per Conselleria, si aquesta ha
recepcionat la cessió mitjançant
algun document; en quin estat es
troben els possibles procediments
judicials relacionats amb els te-
rrenys del nou CP Ausiàs March
Resposta equip de govern: Con-
selleria continua demanant docu-
mentació a l’Ajuntament sobre els

terrenys del nou CP Ausiàs March.
Diuen que han passat a Conselle-
ria i CIEGSA tota la documenta-
ció. No hi ha cap document de
recepció. Respecte a qüestions ju-
dicials hi ha un recurs contra la
modificació puntual i el pla espe-
cial.

3.- Escola d’Adults (EPA). En el
ple del 19 de juliol de 2010 es va
tractar el punt “aprovació i auto-
rització firma conveni centre
formació persones adultes Pata-
cona”. Aquell conveni no tenia
cap compromís econòmic de Con-
selleria i de la Generalitat. Cara a
l’exercici 2011, volem saber
quants diners destinarà la Conse-
lleria a l’EPA d’Alboraia.
Resposta equip de govern: El
conveni no ens assegura cap sub-
venció. En el cas de rebre subven-
cions seria per a l’exercici 2011,
no per al curs 2010-11.

4.- En el Ple de setembre pregun-
tàrem sobre les devolucions de les
garanties que entreguen els
veïns quan demanen una llicèn-
cia que tarden mesos i en alguns
casos la demora arriba a un any.
Volem saber si han pres mesures
per a subsanar eixa situació.
Resposta equip de govern: Els
tècnics asseguren que no hi ha re-
tardaments en les devolucions de
les garanties.

5.- Volem saber si les empreses
del polígon industrial estan con-
nectades al clavegueram o algu-
nes encara no han regularitzat la
seua situació.
Resposta: En gener de 2010 no
cumplien 47 empreses. Ara s'ha
baixat de 47 a 28 empreses.

Preguntes sobre connexió al clavegueram, biblioteca, CP Ausiàs
March, carrers València, Passeig Aragó i l’Escola d’Adults
Les garanties que entreguen els veïns quan demanen una llicència en algun cas està tardant mesos i inclús un any en ser retornats

En la comissió de juliol de 2010
el Bloc d’Alboraia, per mig de la
regidora Àngels Belloch, va pro-
pasar que el servei Valenbisi arri-
bara a Alboraia. Traslladàvem així
a l’Ajuntament la proposta d’un
grup de veïns que es posaren en
contacte amb nosaltres. En Valèn-
cia ciutat s’ha habilitat aquest ser-
vei públic (gratuït els primers 30
minuts) de lloguer de bicicletes i
pensàrem que era una bona inicia-
tiva per a Alboraia. Entronca amb
un dels punts del nostre programa
electoral del 2007: enllaçar els tres
nuclis d’Alboraia amb carril bici.

Per això, el juliol plantejàrem
que el nostre Ajuntament nego-
ciara amb el de València que algu-
nes estacions base d’eixe servei
estigueren a Alboraia (Patacona,
Palmaret, Palau d’Esports...).
Seria una oferta interessant per al
turisme (una nova forma d’accedir

a les platges), per al comerç local,
per a la restauració, i també per als
veïns de València i per als d’Albo-
raia. L’equip de govern va dir que
era una proposta que els semblava
interessant. 
Estem seguint el tema i les últi-

mes notícies que tenim són que
l’Ajuntament de València (per
mig del regidor Alfonso Novo) no
té cap problema en què l’Ajunta-
ment d’Alboraia inicie els tràmits
perquè el Valenbisi estiga a Albo-
raia. Queda pendent la negociació
amb l’empresa concessionària i
veure les condicions que planteja.

Hem proposat en el Ple que el Valenbisi arribe a Alboraia i Patacona
Milloraria la connexió amb València a través d’un mitjà sostenible i es beneficiaria al turisme i comerç locals

L’Ajuntament de 
València no posa
impediments a la
nostra proposta 

L’alcalde no deixa a
l’oposició consultar
els informes que
justifiquen comiats
perquè l’expedient
està obert

Hem demanat que
en Rei en Jaume i
altres zones
s’habilite alguns
solars com a espai
per aparcar cotxes 



El veí d’Alboraia Albert Gómez Belmonte
ha il·lustrat el calendari de butxaca del Bloc
d’Alboraia per a l’any 2011. Gómez, de 21
anys i estudiant de 4t. curs de Belles Arts a
la Universitat Politècnica de València, ha
volgut “representar el barranc del Carraixet
des d’una perspectiva diferent, des de baix,
la visió d’un habitant del Carraixet com po-
dria ser un ànec”. Per a Gómez, el Carraixet
és “un espai ple de vida, un oasi natural d’alt
valor ecològic. Al nostre poble tenim racons
increïbles, que s’hauria de respectar i cui-
dar”.
Es tracta de la quarta edició del calendari

de butxaca del Bloc, després dels dissenys

de Pepa Ferrer, Jordi Bayarri i Gyöngyvér
Székács els anys 2008, 2009 i 2010. La re-
gidora Àngels Belloch ha destacat que amb
aquesta actuació es vol difondre el treball de
joves artistes d’Alboraia i que la creació
il·lustre un element útil com un calendari.
Albert Gómez té un màster no universitari

en edició de vídeo digital, i un curs de rea-
lització de curtmetratges a la Politècnica. A
més, ha dissenyat el cartell i logotip per a la
final de la Copa del Món de natació amb
aletes, i ha col·laborat amb associacions
d’Alboraia en el disseny de cartells de com-
peticions i exhibicions, com per exemple,
del Club Gimnàstica Rítmica Alboraia. 
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Albert Gómez il·lustra el calendari del Bloc de l’any
2011 reivindicant el Carraixet com a parc natural
L’artista mostra el Carraixet com el veuria un dels seus habitants, un
ànec i reivindica el valor natural i cultural d’aquest espai verd d’Alboraia

Albert Gómez Belmonte, 
Veí, autor del disseny

Presentació de la Iniciativa Legislativa Popular 
per a una educació pública i gratuïta de 0 a 3 anys

El Consell i el Ministeri d’Educació varen signar un conveni resolt el 17
de febrer de 2010 per a la creació de 2.268 places escolars noves de 0 a 3
anys. La població de xiquets i xiquetes de 0-4 anys segons l’Institut Va-
lencià d’Estadística és de 267.689 persones. La nostra Iniciativa Legisla-
tiva Popular és necessària. Ajuda’ns a fer-la realitat.

www.blocalboraia.info

El Teu 
Poble!

Acte organitzat pel Grup Municipal Bloc 
Nacionalista Valencià Ajuntament d’Alboraia 

AAllbboorraaiiaa

Teatre L’Agrícola
19.00 hores

Dijous 16 desembre 2010

Enric Morera, diputat en Corts Valencianes 
Consol Castillo, professora, impulsora ILP
Àngels Belloch, regidora Bloc a Alboraia 


